上海城市规划

2022 总第167期

主管 上海市规划和自然资源局主办 上海市城市规划设计研究院

6

SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划

中文核心期刊 中国科技核心期刊 RCCSE中国核心学术期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory)收录期刊

本期主题: 安全韧性城市



田上海城市规划

2022年第6期 总第167期

目次





安全韧性城市

- 1 城市空间韧性理论及实践的研究进展与展望 鲁钰雯 翟国方
- 8 韧性城市研究的国内外进展及展望 郭文韬 鲁钰雯 翟国方
- 16 气候变化背景下空间健康风险的评估方法及韧性规划应对 冷红 李泓锐 袁 青
- 24 寒区城市的生态韧性及规划策略 金 瑛 修春亮
- 32 基于成本一效益分析的海平面上升背景下基础设施适应性规划策略——以美国佛罗里达为例 翟 炜 黄文亮
- 40 韧性理念下流域洪涝灾害治理及规划启示——以韩国汉江为例 杜文瑄 施益军 徐丽华 陈 伟 马 涛

规划实践

- 48 乡村振兴背景下村庄闲置公共设施活化利用的认识与实践——以浙江黄岩屿头乡沙滩村为例 杨贵庆 开 欣但梦薇
- 57 城市设计步行系统的网络连通性推演评估——以北京长安街公共空间整体城市设计方案为例 师浩辰 赵渺希赖彦君 周可斌

城市研究

- 66 资源环境承载力测算与提升视角的乡镇国土空间规划编制方法和技术要点 张晓明
- 73 街道空间品质研究的当下及未来——基于近10年国内外可视化文献的计量分析 贺 慧 方宇星 张 彤 张庆昊李明锴 苏 畅
- 82 中国大陆高密度城市公园建设水平演变特征分析——从1996年到2019年 徐吉羽 刘志强 余 慧 洪亘伟
- 89 主题性文化遗产与城市的关联性保护研究——以重庆渝中区革命文物为例 李和平 张 政 陈桢豪
- 97 央地关系视角下法国城市更新理念的演变和实施路径 杨 辰 周嘉宜 范 利 寇怀云
- 104 黄浦江核心区滨水游憩流空间结构特征研究 向博文 魏 伟 赵渺希

儿童友好

- 111 儿童友好型社区公园对户外活动多样性的影响研究——基于深圳市红荔社区自然实验 刘 堃 万心怡 周佩玲
- 119 一米高度立体感知街道: 儿童友好型街道设计探索 张雪诺 廖佳妹 刘子昂 惠 英

产业园区

- 126 文创园区的功能演进:上海20年实践研究 王兴全 王慧敏
- 132 中国境外产业园区居住空间规划建设特征、困境及规划研究 曲鹏慧 王兴平
- 140 从产业园区向产业社区转型的创新战略路径研究——以紫竹国家高新技术产业开发区研发基地二期为例 袁 芯
- 146 园区依托型众创空间发展特征与规划策略研究——以金鸡湖创业长廊为例 李恺仑 王兴平

交通规划

- 153 高铁对区域可达性与空间联系格局的影响——以长三角城市群为例 严亚磊 于 涛 赖江浩
- 159 选址优化视角下的轨道站点地区公共设施布局 钱征寒 刘 泉 张莞莅
- 167 高铁站区中酒店业的空间分布特征 张晨阳 杨 凯 戴一正

规划信息 :

173 规划书评•海外传真•规划在线

总目次

179 《上海城市规划》2022年总目次(第162—167期)

本刊启事

- 1. 作者投搞不得侵犯他人著作权。
- 2. 本刊所发文章仅代表作者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
- 3. 本刊对来稿保留修改权,对所发文章享有中文专有出版权(含数字出版权),请勿一稿多投。如有异议,请事先声明。
- 4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载,必须事先征得本刊编辑部和作者同意。
- 5. 限于人力和物力,来稿一律不退,敬请作者自留底稿。
- 6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题,请与印刷厂联系。

出版日期: 2022年12月

SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW

2022 Vol.6 Total Vol.167





Contents

SAFETY AND RESILIENT CITY

- 1 Research Progress and Perspectives on the Theory and Practice of Urban Spatial Resilience LU Yuwen, ZHAI Guofang
- 8 Domestic and Overseas Research Progress and Trend on Resilient City GUO Wentao, LU Yuwen, ZHAI Guofang
- 16 Assessment Methods and Resilience Planning Response for Spatial Health Risks in the Context of Climate Change LENG Hong, LI Hongrui, YUAN Oing
- 24 Ecological Resilience and Planning Strategies of Winter Cities JIN Ying, XIU Chunliang
- 32 Assessing Adaptation Planning Strategies of Interconnected Infrastructure under Sea-level Rise by Cost-benefit Analysis: A Case Study of Florida ZHAI Wei, HUANG Wenliang
- 40 Flood Disaster Governance and Planning Enlightenment in River Basin under the Concept of Resilience: A Case Study of Han River Basin in South Korea DU Wenxuan, SHI Yijun, XU Lihua, CHEN Wei, MA Tao

PLANNING PRACTICE

- 48 Exploration and Practice of Activation and Utilization of Abandoned Village Public Facilities under the Background of Rural Revitalization: A Case Study of Shatan Village, Yutou Township, Huangyan District, Zhejiang Province YANG Guiqing, KAI Xin, DAN Mengwei
- 57 A Network Connectivity Evaluation of Pedestrian System in Urban Design: A Case Study of Urban Public Space Design in Beijing Chang'an Street SHI Haochen, ZHAO Miaoxi, LAI Yanjun, ZHOU Kebin

URBAN RESEARCH

- 66 Method and Technical Points of Township Territory Spatial Planning Based on Calculation and Improvement of Resource and Environmental Carrying Capacity ZHANG Xiaoming
- 73 The Present and Future of Street Space Quality Research: Quantitative Analysis Based on the Visualization Literature at Home and Abroad in the Past Ten Years HE Hui, FANG Yuxing, ZHANG Tong, ZHANG Qinghao, LI Mingkai, SU Chang
- 82 Evolution Characteristics of High-density Cities' Park Construction in China's Mainland from 1996 to 2019 XU Jiyu, LIU Zhiqiang, YU Hui, **HONG** Genwei
- 89 Research on the Correlation Protection between Thematic Cultural Heritage and City: A Case Study of Revolutionary Cultural Relics in Yuzhong District of Chongqing LI Heping, ZHANG Zheng, CHEN Zhenhao
- 97 The Evolution and Implementation Path of Urban Renewal in France YANG Chen, ZHOU Jiayi, FAN Li, KOU Huaiyun
- 104 Spatial Structure Characteristics of Waterfront Recreation Flow in Core Area of the Huangpu River XIANG Bowen, WEI Wei, ZHAO Miaoxi

CHILD-FRIENDLY PLANNING

- : 111 The Effects of Child-friendly Community Park on the Diversity of Outdoor Activities: A Natural Experiment in Hongli Community, Shenzhen LIU Kun, WAN Xinyi, ZHOU Peiling
- 119 One-meter Three-dimensional Perception of the Street: An Exploration of Child-friendly Street Design ZHANG Xuenuo, LIAO Jiamei, LIU Zi'ang, HUI Ying

INDUSTRIAL PARK PLANNING

- 126 The Evolution of Functions of Creative Precincts: Practices of Shanghai in Retrospect WANG Xingquan, WANG Huimin
- 132 Research on Characteristics, Difficulties and Planning of Residential Space Planning and Construction in China's Overseas Industrial Parks QU Penghui, WANG Xingping
- 140 Research on the Strategic Path of Innovation Transformation from Industrial Park to Industrial Community: A Case Study of R&D Base (II Phase) of Zizhu National High-tech Industrial Development Park YUAN Xin
- 146 Development Characteristics and Planning Strategy of the Park-based Makerspace: A Case Study of Jinji Lake Innovation Corridor LI Kailun, WANG Xingping

TRANSPORTATION **PLANNING**

- 153 The Impact of High Speed Rail on Regional Accessibility and Spatial Linkage Patterns: A Case Study of the Yangtze River Delta City Cluster YAN Yalei, YU Tao, LAI Jianghao
- 159 Public Service Facility Layout in Transit Railway Station Area under the Perspective of Location Optimization QIAN Zhenghan, LIU Quan,
- 167 Spatial Distribution Characteristics of Hotels in HSR Station Field ZHANG Chenyang, YANG Kai, DAI Yizheng

URBAN PLANNING INFO

173 Book Review • Overseas Practice • Latest News

TOTAL CONTENTS : 179 Total Contents of Shanghai Urban Planning Review 2022 (Series No.162-167)

NOTICE

- 1. The authors shall not infringe copyright.
- 2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
- 3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
- 4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
- 5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
- 6. For binding and printing issues, please contact the printing house.